
Advent Diósjenőn - a mi kis csodáink
 Tóth Gábor - főszerkesztő

Az adventi ünnepkör 2023-ban éppen hogy belefutott a Szen-
testébe, így sűrű eseménynaptárat tudhatunk magunk mögött. 
Karácsonyig minden decemberi hétvégén felgyulladt egy gyer-
tya a Szent István park adventi koszorúján. A közös fenyőfa és 
a koszorú díszítése ezúttal is a Katolikus Ifjúságért Csoport, a 
Diósjenői Önkéntes Tűzoltó Egyesület és a lelkes közreműkö-
dők érdeme volt.

Az első gyertyagyújtás december 2-án

December másodikán az Aranydió Óvoda és Bölcsőde pedagó-
gusainak kórusa és a Szentgyörgyi István Általános iskola diák-
jainak műsora nyitotta az ünnepsort az első gyertyagyújtással.

A második gyertyánál a Református énekkar

Kilencedikén a Református énekkar dalolt a második gyertya 
meggyújtásakor. December közepén, a 16-ára eső szombaton 
a diósjenői felekezetek elöljárói, Balogh Laci atya és Karászi At-
tila tiszteletes úr ünnepi gondolataira gyűltek össze mindazok, 
akik már rendszeres közreműködői voltak a gyertyagyújtások-
nak. Kedves, „csodába” illő pillanat követte Laci atya monda-
tait, mert az automatikus alkonykapcsoló épp az utolsó szavak 
elhangzása után borította fénybe a színpad köré kihelyezett 
betlehemest és „gyújtotta” meg a harmadik gyertyát. 

Balogh Laci atyával és Karászi Attila tiszteletes úrral közösen kö-
szöntötte a harmadik gyertyagyújtásra összegyűlteket Székely József 

polgármester

Huszonharmadikára esett a negyedik gyertya meggyújtása, ün-
nepi műsorral a Polgármesteri Hivatal közössége készült. A gi-
táros, verses előadás sokakat vonzott a szabadtéri színpadhoz, 
még annak ellenére is, hogy ekkor már javában havazott és a 
gyertyagyújtást követő Falukarácsony rendezvény végére, mint-
egy húsz centiméternyi, fehér takaróval borította be Diósjenőt.

A hivatali kollektíva zenés műsora a negyedik szombaton



December 23-án már négy gyertya világított az adventi koszorún

Szívet melengető volt látni, megélni, hogy az adventi gyertyák 
meggyújtására mennyien voltak kíváncsiak. Mennyien tud-

tak kimozdulni az ilyenkor megszokott, ünnepi előkészületek 
teendőiből, csizmát húztak, nagykabátot öltöttek és hóban, 
hideg szélben elsétáltak a szabadtéri színpadhoz. Olykor hoz-
tak egy-egy díszt a fára; amit lefújt a szél, azt visszatették, a 
betlehemesről kesztyűvel letörölték a párát és kiszabadították 
a koszorú gyertyáit a vastag hótakaró alól. Közösen énekel-
tek gyerekekkel, kórussal, gitárszóval – egymással. Közösség 
épült. Olyan közösség, ahol nem zavart senkit, hogy kicsit ferde 
a fa, vagy hogy hamis a hang, netán valaki korábban, vagy kés-
ve lépett be a közös éneklésbe. Együtt akartak lenni a jelenle-
vők és közösen megélni az advent ünnepét. Sokan összekötöt-
ték egy sétával, ahol megnézték az aznapi dátumos ablakot, 
hiszen minden nap újabb címen gyúltak fel a számokat formáló 
égősorok, ezzel is adva egymásnak, a közösségnek.
Legyen az alkonykapcsoló, ropogó hó, lélekbe hatoló üzenet, 
vagy énekszó… mind a mi kis csodáink, melyeknek részesei le-
hettünk.

Áldott ünnepeket és boldog új évet kíván 
minden kedves olvasójának a Jenői Napló! 

Mikulás a Tükrösben
 Tudósítónktól

Már hazatérő vendég a diósjenői Művészetek Háza Tükrös ter-
mében a nagyszakállú Mikulás. Idén is sokak örömét okozta 
látogatásával.

A december 6-i vendégeskedés képei önmagukért beszélnek. 

A Mikulás érkezését megelőző hetekben az ovis SzMK 
plüss-gyűjtést szervezett az óvodában, ahol bárki leadhatta a 
már kevésbé ragaszkodó plüssállatát. Az így összegyűlt puha 
kedvencek aztán Glöckl Ferenc vezényletével, közös játék ke-
retében új gazdákra leltek. A gyereksereget megmozgató vetél-
kedésben táncolni, ugrálni kellett és a magasba lendített kezek 
közé repült a kiszemelt plüssfigura.
A gyerekeket elkísérő felnőttek sem unatkoztak, mert a meleg 
tea mellett jókat beszélgethettek.
Ismét egy igazán jó, közösségi program volt a Tükrös teremben.



Adventi záróakkord
 Munkatársunktól

A negyedik adventi gyertya fellobbanását követően a Tükrös te-
rem várta az érdeklődőket az idei Falukarácsony programjára.

A szenteste előtti szombat és a délutánra már csaknem húsz 
centis hó sokakat otthon marasztalt, mégis a Falukarácsony 
rendezvénye bő fél házra töltötte a Tükrös termet. Mindig kö-
zönségkedvenc az ovisok műsora, ahol Kocsis Anna zongora 
kíséretével hangzottak fel a karácsonyi dallamok, kicsik és na-
gyok előadásában.

Az ovis műsort Teszáry Karcsi bácsi adventi verse követte, a 
szerző előadásában, majd Székely József polgármester ünnepi 
köszöntőjét hallgathatta meg a közönség. Az évzáró gondolatok 
között kiemelt hangsúlyt kapott az a törekvés, hogy Diósjenő, 
közösségben, közösségekben rejlő ereje fejlődjön és ennek 
eszközei, terei sorra térnek vissza a településre. 

Majd a Gaudate jelnyelvi kórus lépett a színpadra és két ismert 
szerzeményt jeleltek el a közönségnek - ismét nagy sikert arat-
va.

A Nógrád Szíve Baráti kör betlehemes játéka után a nógrádi 
Búzavirág kórus műsorát hallgathatták meg a jelenlévők.

A karácsonyi műsorra ezúttal is ingyenes buszjáratot biztosított 
az Önkormányzat a rászoruló időseknek, a finom pogácsákat a 
Községi konyha készítette, az ovis szülők pedig nagyszerű bej-
glikkel érkeztek, melyek megvásárlásával az óvoda közösségét 
lehetett támogatni.



Diósjenő így nyeri meg a jövőt
Interjú Székely József polgármesterrel
 Jenői Napló

Év végén többnyire adódik néhány csendes nap, amikor 
szünetel a napi teendők mókuskereke. Kínálkozik a lehetőség 
a számvetésre, összegzésre, tanulságok levonására. Székely 
József polgármesterrel ülünk egy kávé mellett és a több éve 
fennálló kapcsolat okán közvetlen hangnemben próbáljuk 
felidézni az elmúlt ciklust.

Jenői Napló – Mit mondanál az elmúlt négy évről? 

Székely József – Az elmúlt négy évről?  Biztos, hogy hallani aka-
rod, akkor is, ha szókimondó leszek? (Nevet)

JN – Valljuk be, én sem tervezlek kímélni a kérdésekkel!
 
SzJ – Hát jó! Ne kímélj! Elsőre talán azt mondanám, hogy az el-
múlt négy év jóval nehezebb volt annál, mint amire készültünk! 
Kezdődött minden a pandémiával, mindjárt a ciklus elején! 
Az utolsó, tömeges áldozatokat követelő nagy világjárvány, az 
első világháborút követő spanyolnátha volt. Ennek megfelelően 
nem volt kialakult önkormányzati cselekvési séma. Arctalan, fe-
nyegető félelem vett körül bennünket, nem volt tuti recept, hogy 
miképp kell egy ilyen helyzetet kezelni. (Milyen csodálatos, hogy 
az időközben Nobel díjat kapott Karikó Katalin személyében 
egy magyar asszony játszott kulcsszerepet a vakcina kifejlesz-
tésében!) Féltettük idős hozzátartozóinkat, aggódtunk a község 
lakosaiért. Mostani eszemmel már tudom, hogy minden bizony-
nyal túlzás volt minden hétvégén lezárni a falut, de akkoriban 
ezt tartottuk a leghelyesebbnek, a lakosság nagyon kérte, az 
első még ú.n. lezáratlan hétvége döbbenetes ember-áradata 
után. Most is hálás vagyok a tűzoltóinknak, akik azonnal segít-
ségünkre siettek, illetve a nógrádi polgárőröknek, akikkel fel-
váltva adtuk a szolgálatot. Akkoriban fogalmazódott meg ben-
nem, hiszen számtalan hétvégét töltöttünk az útzár leginkább 
hatásos eleme, az IFA tűzoltó autó közelében, hogy tűzoltóink 
mérhetetlen szolidaritása viszonzást érdemel, mindent el fogok 
követni a felszerelésük modernizálása okán. Ennek lett ered-
ménye az új szerkocsi, a Piri. 
Közterületi padokat, buszvárókat, játszótéri játékokat fertőtle-
nítettünk, jobbára éjszaka, mert nappal az idősek részére intéz-
tük a bevásárlást, gyógyszerbeszerzést, meleg élelem szállítást. 
Ugyanakkor azóta sem találok ésszerű magyarázatot arra, hogy 
szokásos feljelentőnk, ilyen végletekig kiélezett helyzetben is 
rendőrségi feljelentéssel kívánta akadályozni a védelmi intéz-
kedéseinket, kijött az útzárhoz, jogászkodni. Mondván, hogy 

törvénytelen a falu bevezető útjának lezárása! Pechjére össze-
futott a bennünket sűrűn meglátogató rendőr parancsnokkal 
(aki egyébként többször megköszönte nekünk az útzárat), aki 
ott helyben eligazította jogi aggályaiban. Ettől függetlenül felje-
lentett bennünket, lefolytatott nyomozás tette helyre őt. 

JN – Érdemes tudnunk, hogy kiről van szó?

SzJ – Nincs erre szükség! Eddig is a mértéktartó nyugalom volt 
a védjegyem, nem a bulváros huszárkodás. Én hivatalos úton 
kezelem az ilyen ügyeket.

JN – Mintha élesebben fogalmaznál a szokásosnál?

SzJ – Valóban így van. Jópár éve tűröm az ellenem folyó rága-
lomfolyamot, nem mellékesen időközben minden ellenem in-
dított eljárást megnyertem, illetve minden általam indított rá-
galmazási és becsületsértési pert is megnyertem. Sportnyelven 
szólva, a mérkőzés állása eddig kilenc-nulla a javamra. (Nevet) 
Egyszer sem hoztam nyilvánosságra, hogy kikkel szemben nyer-
tem pert, nem az a lényeg, hogy pellengérre álljanak. De inkább 
folytassuk a félbe szakadt számvetést!

A lakosság nagyon hálás és szolidáris volt, szívembe véstem 
azokat, akik süteményt, teát, pizzát hoztak számunkra az útz-
árhoz.  Akkoriban, a sok rossz hír között, elkerülve a pánikkel-
tést, nem vertük nagydobra, hogy a régi ÖNO, illetve az IKSZT, 
gondosan kitakarítva és fertőtlenítve, elő volt készítve elkülöní-
tésre. Szükség esetére. Üzemanyagot és fertőtlenítő szereket 
halmoztunk fel, készülve az akkor beláthatatlan jövőre. Forga-
tókönyvet dolgoztunk ki a konyha nagyobb léptékű használatá-
ra, ha úgy adódna, hogy sokfelé kell főtt ételt kiszállítani. Akko-
riban szoktam rá a hajnal három órai kelésre, mert az élet nem 
állhatott meg, mindennek működni kellett. Működött is. A teljes 
bezárkózás ellenére – mi tagadás, egy-két nap bezárkózás ná-
lam is elkelt volna (Nevet) – is világos volt, hogy egyszer majd 
vége lesz minden járványnak, ismét lehet majd rendezvénye-
ket tartani, közösségbe menni, így nekifogtunk az új közösségi 
színtér megvalósításának. Még dühöngött a pandémia, amikor 
készen is lett. Rendesen át sem tudtuk adni, holott megért vol-
na egy misét, hiszen a megye legjobban felszerelt művelődési 
házának elkótyavetyélését és a vételár elherdálását követően, 
nem volt közösségi háza Diósjenőnek. (És nem volt hajléka 
Szentgyörgyi hagyatékának, de erről később.) 
Istennek hála, ez a nagyon nehéz időszak elmúlt. 

JN – Mi következett utána?

SzJ – Jött helyette, rövidke szünet után, a felfoghatatlan hábo-
rú, az ezzel járó energiaválság, menekülthelyzet és gazdasági 
visszaesés. Az Önkormányzat nem rezsicsökkentett áron kapta 
az energiát. Rengeteg, csőre töltött, teljesen előkészített beru-
házást söpört el a válság! Legnagyobb csalódásomra és fájdal-
mamra, tőlünk a közbeszerzésre teljesen előkészített strand 
pénzét vitte el. Ha két hónappal később tör ki a háború, akkor 
az elmúlt nyáron már fürödni lehetett volna a medencékben! 
Strand dolgában elölről kellett kezdeni mindent! Ha valami 
nem megy egyben, akkor majd menni fog részekre bontva, ap-
ránként megvalósítva. A kormányhatározat révén strandra szer-
zett kétszáz millió forinttól (ami azért nagyon nagy szó, mert 
országgyűlési képviselőnkön keresztül eljutott, és eredményes 
volt a kérésünk a Magyar Kormányhoz. Ne feledjük, legutoljá-
ra a zavaros emlékű kazánrobbanáskor volt kénytelen Diósje-
nővel foglalkozni a Kormány!) kénytelenek voltunk elbúcsúzni. 
Visszautaltuk a pénzt és azonnal egyéb pályázat után néztünk. 
Soha nem adjuk fel! Be van adva a következő strandpályázat, 
az Interreg programban, és április 15-ig adjuk be a legújabbat, 
de erről is később beszélnék részletesen! Van egy néha hasz-



nos, néha számomra is kényelmetlen, de hosszú távon mindig 
megtérülő tulajdonságom. Makacsul, néha irracionálisan ma-
kacsul kitartó vagyok. Állítólag jellemző tulajdonsága ez a szé-
kelyeknek. Az biztos, hogy volt kitől örökölni, apai nagyapám 
Berlin mellől szökött meg a hadifogságból, és gyalogolt haza, 
éjszakánként menve, temérdek megszálló csapat között buj-
kálva, országokon keresztül. Tény, feladatom van, amíg nem 
lesz strand újra Diósjenőn!  

JN – Hogyan állnak akkor a választási vállalások? 
 
SzJ – Három nagy vállalást tettünk (a számos kisebb mellett), 
olyat, amire azt mondta az akkori rosszemlékű mesemondó, 
-voltaképpen a valódi főnök-, hogy kizárt, hogy meg tudjuk csi-
nálni, mert összeadva több mint egymilliárdba kerül, és nem 
tudunk ennyi pénzt szerezni. Nemhogy egymilliárdot, de ennek 
többszörösét pályáztuk már össze! Az elmúlt négy évben a köz-
ség közigazgatási területére közel 3 milliárd forint beruházás 
érkezett ilyen-olyan pályázatokból és forrásokból! Menjünk sor-
ra a nagy vállalásainkon. Közösségi tér, bölcsőde, strand. Ebből 
a közösségi tér kipipálva, folyamatos használatban. A bölcsőde 
hatvan százalékon, még ebben a ciklusban kész lesz. A strand-
nak pedig az egyik felével vagyunk kész, rövidesen jön a másik.
Egész pályafutásom során gazdasági dolgokkal foglalkoztam. 
Többnyire sikerrel! Racionális, számításokon alapuló, ered-
mény szemléletű dolgokkal. Gazdasági döntéseket hoztam, és 
munkatársakat irányítottam. Figyelembe véve a mindenkori pá-
lyázati környezetet, mi, a Diófa Szövetség reálisnak ítéltük ezt a 
programot, és hál ’Istennek felhatalmazást kaptunk a megvaló-
sítására a lakosságtól! Oroszlánrészével készen is vagyunk, az 
előre nem látható, nehezített körülmények dacára is.

JN – És az orvosi rendelő?

SzJ – No látod, az orvosi rendelő nem volt benne a vállalása-
inkban! Problémahalmazt örököltünk, de mostanra egy tiszta, 
világos, tágas, európai megjelenésű rendelőnk van. 
Nem tudhattuk előre, hogy sokkal több pénz van kifizetve az el-
szúrt orvosi rendelőre, mint amilyen készültségi állapotban van! 
De még annál is többet, 50.928.181 Ft helyett 68.308.403 FT-
ot fizettek ki a vállalkozónak. Tehát 17.380.022 Ft-nak bottal 
üthetjük a nyomát! Ez az egyenes következménye annak, ha 
egy vezető képtelen értelmezni a saját maga által megkötött 
szerződést.

JN – Ha már itt tartunk, mi lesz az elszúrt rendelővel?

SzJ – Szolgálati lakás lesz belőle! Írjuk a pályázatot. Egyébként 
is adósok vagyunk a vállalásunknak ezzel a pontjával. Ha nem 
kellett volna egy vagyont az orvosi rendelőre költenünk, már 
készen lenne négy szolgálati lakás.

JN –  A régi Villtesz épületének emeleti részében kiállítótér épül. 
Ezzel mi a helyzet? Pikánsnak tűnő kérdés, már csak azért is, 
mert felmerült a közmeghallgatáson is.

SzJ – A legutóbbi közmeghallgatás során ez volt az egyetlen 
olyan kérdés, amelynél nem tudtam a szokásos módon meg-
őrizni a nyugalmamat. Szentgyörgyinek emlékszobát állítani 
minden előttünk lévő testületnek kiemelt feladata lett volna! 
Furcsa, hogy egy részben gyüttmentekből álló testületnek lett 
feladata! Pedig volt rá pénz, a régi művházért kapott 40 millió-
ból urasan meg lehetett volna csinálni. Az energetika pályázat 
maradék pénzéből, illetve további kincstári forrásból finanszí-
roztuk a Kiállító tér “kabátját”, nyílászáróit, lámpatesteit és fű-
tőtesteit! De a belső munkákat, illetve a fenntartást Kalocsai 
Attila vállalta. Nem kérdeztem meg tőle, de magam is ki tudom 
számolni, egészébe véve mintegy 100 millió Ft ráfordítás! A köz-

ségnek egy fillérjébe se kerül! Ebből legalább 60 millió, a belső 
építési munkák értéke, abban a pillanatban önkormányzati tu-
lajdonná válik, mihelyt beépítésre kerül oda. Ennek a vége felé 
járunk, tehát az Önkormányzat máris gyarapodott kb. 60 millió 
forinttal! Alapjába véve az Önkormányzat kötelezettsége lenne 
egy Szentgyörgyi emlékszoba fenntartása, de rendkívül nagy-
vonalú ajánlatában ezt is átvállalta Attila! A rezsi, a változó tár-
latok berendezése, a biztosítás, meg a tárlatvezető ötévi bére 
adja a további 40 milliót. Azért szakadt el a cérna nálam, mert 
ezt – nyilvánvaló kampánycélokból – támadni, mélyen erkölcs-
telen! Van itt még egy ok, amelyről később szeretnék beszélni. 

JN – Nem volt benne a vállalásokban, de fel lett újítva a Községi 
konyha

SzJ – A konyhafelújítást ugyancsak nem vállaltuk, de szembe-
jött a lehetőség így nem hagyhattuk ki. Vadonatúj, európai szín-
vonalú konyhát alakítottunk ki. Bővülő, korszerű választékkal. 
Újszerű köretekkel. Erre is kitérek részletesen később.

JN – Jöhet egy rázós kérdés? Sokan kérdezik tőlem, hogy mi-
ért Molnár Kati nénit választottad konyhavezetőnek? Hangos 
kritikusod volt a ciklus első felében, nem mondhatni, hogy egy 
húron pendülnétek.

SzJ – Ez a kérdés nemhogy nem rázós, de kifejezetten örülök 
neki! Fényes bizonyítéka annak a szemléletnek, hogy ilyen dol-
gokban nem érzelmi hanem racionális döntést kell hozni, soha 
nem az a döntési szempont nálam, hogy ki mennyire baráti 
velem, hanem az, hogy kit ítélek meg leginkább alkalmasnak! 
Egyébként vérre menően komoly vita volt ebből a testületben! 
Kiabálás! És kifejezetten örülök annak, hogy sikerült meggyőzni 
a szavazásig a többséget. Kati néni ugyanúgy irkálja a magáét, 
konyha kérdésekben viszont gördülékenyen egyeztetünk! Min-
den más lényegtelen! Igen, sokat vitatkozik velem egyéb köz-
életi dolgokról, de ez még egyszer sem ment a munka rovására. 
Rábíztam a konyhát, és nem foglalkozok egyéb tevékenységé-
vel. Együttműködésünkkel pedig az egész község jól jár!
De kérdezd már meg, légy olyan szíves, hogy hogyan képzeljük 
el a jövőt?

Jenői Napló – Hogyan képzelitek el a jövőt?

Székely József – Köszönöm a kérdést! (Nevet) Végre megkér-
dezted! Fontos a múlt, de még annál is fontosabb a jövő! Nyil-
vánvaló tény, hogy nem áll módunkban ipari parkot létesíteni. 
Területünk sincs hozzá – volt ugyan jónéhány hektár terület, de 
elődeink eladták, lassan vásárolgjuk vissza amit tudunk –, se 
milliárdjaink a létesítéshez! Ez a hajó Rétságnál és Tolmácsnál 
horgonyoz! Diósjenő jövője a turizmus. Legalább olyan jók kell 
legyünk ebben középtávon, mint Bánk, akik a nálunk gyengébb 
adottságaikat használták ki sokkal jobban. Ennek megfelelően 
a község működéséhez elengedhetetlen egyéb létesítmények 
létrehozása, megépítése, az ide vezető utak szépen haladó 
rendbeszedése után, a fókuszunk egyértelműen a turisztikán 
van, hiszen ez az egyetlen módja az adóbevételeink számot-
tevő gyarapításának. Az a megingathatatlan meggyőződésem, 
hogy nem adókulcsokat kell növelni, vagy új adókat bevezetni, 
hanem a meglévőket kell rendesen beszedni. Ugyanez érvé-
nyes a következő ciklusra is, eszünk ágában sincs adókulcso-
kat növelni!
Tehát turizmus! Tervezett jövőépítés zajlik négy éve. Terveink 
minden eleme szervesen illeszkedik a többihez! 

   (Az interjú a 9. oldalon folytatódik)







Távol a hamis ígéretektől
 Balogh Laci atya újévi gondolatai

Az új év mindig az új lehetőségek, az új remények, az új élet 
kezdetével törekszik meg eltölteni bennünket. Bennünket, akik 
az elmúlt év során küzdöttünk, harcoltunk, kimerültünk és elfá-
radtunk. Most azonban mindezt magunk mögött hagyva újból 
életre támadhatunk. Ebben bízva és remélve veszi kezdetét az 
idei, 2024. évünk. 

De vajon milyen lesz ez az esztendő? Mire számíthatunk? Mi 
vár ebben az évben ránk? Jövendölésre, előrelátásra, biztos 
tervezésre talán nincs is módunk, és a hamis ígéretektől is 
igyekszünk távol tartani magunkat, hiszen az elmúlt évek során 
az emberi lét törékenysége olyan elementáris erővel tört ránk, 
melyet a jelen generációja még nem élt meg és nem élt át. Még-
is azt gondolom, hogy egyetlen bizalmunk még megmaradt, ez 
pedig az, ha az életünkben újra felismerjük és megvalljuk a hit 
erejét.
Mert ami a legnagyobb sérülést átélte az a hitünk. Hittünk ab-
ban, hogy mindent meg tudunk oldani. Hittünk abban, hogy 
minden jóra fordul. Hittünk abban, hogy a háború véget ér. Hit-
tünk abban, hogy a vírus nem szedi tovább áldozatait. Hittünk 
abban, hogy minden visszatér a régi kerékvágásba. Hittünk ab-
ban, hogy újra békében, egyetértésben tudunk majd egymás 
mellett élni. Hittünk önmagunkban. 
De vajon hittünk-e az Istenben? Mert ami kérdésre 2024-ben 
igazán választ kell adnunk, az az Istenben való hitünk mélysége 
és ereje. 
 
Van egy gondolat, ami évek óta nem hagy nyugodni: „Aki Isten 
előtt térdel, az mindenki előtt állva tud maradni.” 

Talán az új év annak alkalma, hogy a csak önmagában bízó 
ember letérdeljen, megtérjen és megvallja, hogy léte, remé-
nye, küldetése nem saját magától függ, hanem az Istennel való 
kapcsolatától. Mert gyengének és erőtlennek bizonyultunk, de 
Istennel újra erőssé és élettel telivé válhatunk. Talán nem is az 
a kérdés, hogy hogyan tovább, hanem sokkal inkább az, hogy 
milyen lélekkel tovább...? Mert, ami tovább tud bennünket vin-
ni, az maga a lélek. 

Kívánom, hogy a 2024. év legyen mindannyiunk számára a 
„Lélek Éve”. Azé a Léleké, amely megújít, felszabadít, tanít, erőt 
ad, megtart és éltet. Legyen az idei évben a Lelkünk az Életünk 
és az Életünk a Lelkünk.

A rád bízott drága kincset őrizd meg….
(2 Tim.1,14)
 Karászi Attila - református tiszteletes

Az evangélium, ha hittel van egybekötve, kincs minden ember 
számára. Ezt tudatja Pál ebben a részben. 

De miért kincs? Mivel megláttat velünk lényeges dolgokat. 
Például, Isten aláhajló szeretetét láttatja meg, amivel Isten, a 
bűnben élő ember felé, együttérző részvétét fejezi ki. Pont úgy, 
ahogy az irgalmas szamaritánus példázatában az igaz szívű 
samaritánus, aki sem idejét, kötszerét, pénzét nem sajnálva, 

megállt, lehajolt a félholtra vert emberhez és segített neki. Igen, 
így hajol alá Isten karácsonykor mihozzánk is. És ezt a megértő, 
aláhajló segítséget adja tudtul az evangélium most nekünk 
is. De miben rejlik Isten evangéliumának a kincs mivolta?  
Megváltó érkezik. Ki érkezik? A Megváltó? És mitől vált meg 
a Megváltó, amikor érkezik? Ennek a szónak a kimondásakor 
különböző képzetek elevenednek meg bennünk. Ezen a ponton 
annyi mindent tudnánk felsorolni, hogy mi mindentől kellene 
életeinkben megváltatnunk, ha az Isten jobban segítene. De a 
Biblia világosságot teremt: nem a múlandó ügyeinkhez akarja 
Isten a támogatását, szabadítását adni az ünnepen, - persze, 
nem mintha nem érdekelné Őt ami velünk itt történik,- hanem 
a  lelkiekhez. Jézus ugyanis bocsánatot hoz ezekre érkezésével. 
Vajon lesz, aki elmondja ünnepkor Neked ezt az üzenetet? 
Kérlek, figyelj, mit mondanak karácsonykor az angyalok: 
„Megváltó született tinéktek”. Tehát, neked is.
Ismerd fel, hogy advent és karácsony nem annyira az általunk 
megterített asztalról szól, mint inkább az Isten által megterített 
asztalról, ahova Ő sok kincset helyezett még el és, amit 
Jézusban, a mi Urunkban és Megváltónkban, kész szétosztani 
közöttünk.

Gondosóra Program
Egy korszerű eszköz, mely növeli az idősek 

biztonságérzetét. 

Kérje a tájékoztatást még ma, figyelje 
a meghirdetett időpontokat, ahol minden 

részletet megismerhet a programról.

www.gondosora.hu
Kapcsolattartó Diósjenőn: 

Glöckl Ferenc, 06-30-524-9575



(folytatás az 5. oldalról)

Alapfeltétel, természetesen, a strand megépítése. Felvidéki 
partner-településünkkel, Inámmal, az Interreg-be nyújtottunk 
be egy nagyon komplex pályázatot, várjuk az elbírálást. Tízsze-
res túljelentkezés van a keretre, de nagyon erős, jól megalapo-
zott pályázatot adtunk be.
Kidolgozás alatt van (április közepéig kell beadni) egy TOP+ tu-
risztikai pályázat, amelyben konzorciumi tagként, egy bringás 
látogató központ és erdőmúzeum, gyógynövény lepárló megépí-
tése a cél.

Az ide látogató turisták többnyire két alapvető feltételt hiá-
nyolnak. A sima túrázáson túlmutató programlehetőségeket, 
valamint a legalább Szent Anna fogadó-színvonalú vendéglátó-
helyet. Amelyen változtatni kívánunk, és módunkban is áll vál-
toztatni, az a programlehetőségek kínálata. A fentebb említett 
látogatóközpontos pályázat egyik alpontja olyan kalandjátékok 
létesítése, amelyből egy már sikeresen működik a községben, 
Te pontosan tudod, hiszen részt vettél a kreatív alkotómunká-
ban, hogy a “Kalandió” játékról beszélek, amelyet már több-
százan vettek igénybe. Soha ennyi idelátogató egy év alatt még 
nem ismerkedett meg Diósjenő gazdag múltjának apró rész-
leteivel, játékos formában. Soha ennyien nem szereztek még 
tudomást a fehérhímzésről, Kossuth Lajos tiszteletbeli bírói vol-
táról, vagy éppen Surányi tevékenységéről. Így őrizzük a hagyo-
mányainkat, köztük szellemi hagyományainkat!
Nógrád vára, Drégelyvár, Nagybörzsöny felhagyott aranytárnái, 
vagy éppen a Bernecebarátiban nyugvó Sisa Pista, netán Mar-
cus Aurelius tóparti csatahelye, olyan gazdag kalandjáték ösvé-
nyek kidolgozására ad – szinte kimeríthetetlen – lehetőséget, 
amely gyalogos vagy bringás turisták számára biztosít mozgás-
sal egybekötött, játékos szellemi erőpróba programokat.

Ide illeszkedik a Kiállító tér és a Szentgyörgyi emlékszoba léte-
sítése amely szintén a turizmust szolgálja!

És változatlanul beszélnem kell az örök vesszőparipámról, a 
Diósjenő-Romhány  felhagyott vasútvonal hajtánypályává alakí-
tásáról. Ezen is dolgozunk!

A fentieket ki kell dolgozni, az összetett és nagy összegű pályá-
zatokat határidőre, és a rendelkezésre álló pénzből megvaló-
sítani! 

Álszerénység lenne elhallgatni, hogy ezekhez a Diófa Szövetség 
szellemi kapacitása szükséges. Ezt nem is ragoznám tovább. 
Bizonyítottuk, hogy valamennyi általunk beadott pályázatot ha-
táridőre megvalósítottuk. És makacs tény, hogy az előző testü-
let félbehagyott pályázatait is mi valósítottuk meg!  Diósjenő 
fejlődésének a kulcsa az elmúlt négy évben az volt, hogy egy 
jól összerakott csapat hozta a döntéseket. Miután megszületett 
egy-egy döntés, utána az is a közös álláspontot képviselte, aki 
előzetesen más véleményen volt! Ez az együttműködés a csa-
patmunka alapja! 

Jenői Napló – Kénytelen vagyok rákérdezni, a fentebb említett 
küszöbön álló pályázatok megvalósítása legalább másfél-két 
évet igényel, tehát túlmutat a mostani ciklus keretein. Indulsz 
a választásokon?
 
Székely József – Igen, indulok! Eredeti tervem az volt, hogy a 
programunk megvalósítása után átadom a terepet egy fiata-
labb embernek, és végre ismét a saját életemet élhetem! 
Két okból határoztam Diósjenő további szolgálása mellett. Az 
első – fontosabb – oka, hogy a bevállalt – és általunk egyszer 
már karnyujtásnyi közelségbe hozott – strandot kutya köteles-
ségünk megcsinálni! A fentebb sorolt esélyes pályázatokat, 
meg kell valósítsuk, ha Diósjenő fejlődését fenn kívánjuk tar-
tani! A másik oka, az előzőekkel szoros összefüggésben, hogy 
eljutott hozzám a híre, hogy elődöm ismét indulni kíván, és nem 
hagyhatjuk széthullni, amit eddig építettünk. Kerülgethetném a 
forró kását, de a tények még nálam is makacsabb természetű-
ek. A korábban Diósjenőnek ítélt nagy pályázatokból egyetlen 
egyet sem sikerült határidőben befejezniük! Mindenki láthatta, 
egyszerűen nem megy nekik a pályázatosdi! Nekünk meg kivá-
lóan megy! Bárki összevetheti Diósjenőt a környező települések 
pályázati sikerességével! Sokkal több pályázatot nyertünk, mint 
bárki más! Egyetlen titka van, rengeteget kell ezzel foglalkoz-
ni, fáradhatatlanul lesni a lehetőségeket, nagyon jó tendereket 
írni, és mindenre lecsapni ami adódik. Majd következetesen, 
határidőre, a pénzbe beleférve, haladéktalanul végrehajtani az 
elnyert pályázatokat. 

Mi ezt tettük.

Diósjenő így nyeri meg a jövőt.



Moziklub Diósjenőn
 Tóth Gábor - filmklub vezető

Lassú és kitartó munkával igyekszünk visszaépíteni mindazt, 
amit egy korábbi döntés – na meg a folyamatosan változó vi-
lág – elsorvasztott, kigyomlált mindennapjainkból. A megannyi 
közösségi, szórakoztató időtöltés egyike a mozi. Ugyan nem 
tervezzük dübörgő multiplex vetítőkomplexum építését, de a 
minőségi moziélményt 2024. januárjától elhozzuk Diósjenőre.

A Kulturális és Innovációs Minisztérium, a Nemzeti Filmintézet 
és a Nemzeti Művelődési Intézet által támogatott programban 
klasszikus és új készítésű, magyar mozifilmek jutnak el tele-
pülésünkre. De nem csupán egy vetítés erejéig, hanem azzal 
a szándékkal, hogy a filmek szervezett megtekintése mellett 
igazi filmklub hangulat alakulhasson ki. A filmeket követően 
interaktív beszélgetések, kvízek, játékok, közös filmelemzések 
lesznek, ráadásul az adott filmhez kapcsolódó vendégek meg-
hívásával, jelenlétével.
Január 27-től, kétheti rendszerességgel, tíz magyar filmet mu-
tatunk be egészen június végéig. A filmklub első vetítésén a 
Bujtor István nevével fémjelzett, igazi, szórakoztató klasszikust, 
A Pogány madonnát tekinthetjük meg. A vetítés utáni beszél-
getésre elfogadta meghívásunkat a sajnos korán eltávozott 
színész fia, Bujtor Balázs, akivel visszaemlékezhetünk a film 
által felidézett korra, betekinthetünk a klasszikus készítésének 
kulisszatitkaiba. 
A Moziklubban jelenleg 50 filmalkotás közül válogathatunk, de 

ha sikeres lesz a helyi kezdeményezés, akkor az év során továb-
bi, magyar mozifilmmel bővül a kínálat.
A filmklub szakképesített vezetővel indulhat és a közösségépí-
tés mellett a felhőtlen szórakozás is a kitűzött célok között sze-
repel.
A popcorn készítő gépet pedig már meg is rendeltük... 

Az egykori művelődési ház történetei
A technika ördöge
 Végh József - helytörténész

A diósjenői művelődési házban eltöltött évtizedre számos do-
log miatt emlékszem vissza szívesen. Jól sikerült programok, jól 
működő közösségek állnak az emlékek középpontjában. 

Voltak azért olyan feladatok is, amelyek akkor nehéz helyzet 
elé állítottak bennünket. Ilyenek voltak a társadalmi ünnepek: 
április 4., amikor a „felszabadulásra” emlékeztünk, május 1., 
a munka ünnepe, augusztus 20., alkotmányunk ünnepe és a 
november 7., amikor a Nagy Októberi Szocialista Forradalom 
évfordulójáról szólt a műsor. Hatalmas keretekre piros drapéri-
át feszítettünk, s nagy betűkkel varrtuk fel rá az ünnepköszöntő 
sorokat. Ezeken a kiemelt napokon nem is a műsor volt a leg-
nehezebb, hiszen azokra az óvodások, iskolások és a fiatalok 
is készültek, ellenben a jó technikai háttér hiánya, a megfelelő 
hangosítás jelentette a kihívást. Az intézmény nem rendelkezett 
kül- és beltéren használható hangosító berendezésekkel, így 
még a szabadtéri rendezvényekre is a kis lemezjátszót vittük 
le, s mindig tartottunk attól, hogy a tű megugrik a lemezeken. 
Márpedig, ha ilyen előfordult mondjuk a szovjet himnusz leját-
szása során, olyankor évekig hallgathattuk volna a megrovást. 
Az ünnepek előtt napokig próbáltuk a technikát. Szerencsére 
volt önkéntes segítség, hiszen az is elfordult, hogy Csókás Robi 
barátommal az éjszakába nyúlóan forrasztottuk a vezetékeket. 
Robi gyakorta helyettesítette a moziüzem vezetőjét, Marton 
Lajost a filmvetítések során. Így jutott eszébe, hogy a mozigé-
pek erősítőjét is használjuk a hangosításhoz. Néhány vezeték 
megforrasztása után meg is szólaltak a hangfalak, tisztán és 
jól érthetően. Az ijedelem akkor jött, amikor a mozigépek csö-

ves erősítőin megszólalt egy rádióadás is. Nem is akármelyik 
csatorna: a Szabad Európa Rádió. Halkan szólt a háttérben, de 
felismerhetően. Még belegondolni is rossz volt abba, hogyha 
mindez a november 7-i ünnepi műsor alatt történik... Könnyen 
ránk sütötték volna, hogy ez szabotázs. Így aztán visszatértünk 
a régi hangosításhoz, s le is zajlott botránymentesen a műsor.
Mikor elvonult a közönség, még mindig bennünk volt az ijede-
lem. Talán ennek köszönhetően jutott eszünkbe Lajossal, hogy 
kölcsönösen felköszöntsük egymást az „éljen november 7 deci 
bor!” felkiáltással, s kuncogtunk, hogy mi vagyunk a „nagy el-
lenállók.” Ezt a szokást aztán évtizedekig megtartottuk, még jó-
val azután is, hogy immár hivatalosan nem ünnepeltük az orosz 
forradalom ünnepét.
A művelődési ház technikai helyzetében akkor állt be egy nagy 
fordulat, amikor a bátyámtól – aki ekkortájt a minisztériumban 
dolgozott – kaptam egy ötletet, hogy írjak a Magyar Rádiónak 
és kérjek tőlük hangosítási eszközöket, mivel azokat éppen ak-
koriban selejtezték le. Megírtam kézzel a levelet – akkor elég 
volt rá egy egyforintos bélyeg – s magam is meglepődtem, mi-
kor hamarosan megkaptam a választ, hogy mehetek a beren-
dezésekért. Hozzátették, hogy teherautóval menjek a méretek 
miatt. Kaptunk is mindenfélét. Nagy stúdióhangfalat keverőpul-
tot, mikrofonokat és egy nagy halom vezetéket, csatlakozókkal. 
A színpad sarkában kialakítottunk egy kis fülkét, ahonnan im-
már kényelmesen el tudtunk látni minden hangosítási felada-
tot. Éveken keresztül kifogástalanul működött a rendszer.

Talán így lenne ma is, ha az intézmény sorsa nem pecsételődött 
volna meg. Más funkciót kapott, s ki kellett üríteni az épületet. 
Volt egy kiárusítás, hol a székekért kis híján hajba kaptak az 
emberek, a halomban álló vezetékre és berendezésre nem vá-
gyakozott senki. Így az a falu határában lévő egykori szemétte-
lepen végezte.   (ma vagyonokat érne... - a szerk.)



KÉRDÉSE VAN? ÉSZREVÉTELE VAN?
JAVASLATOT TENNE? 

HOZZÁSZÓLNA AZ ÍRÁSAINKHOZ?
TÉMAÖTLETE TÁMADT?

KERESSE A FŐSZERKESZTŐT A

kultura@diosjeno.hu

ELEKTRONIKUS LEVÉLCÍMEN!

Az új visszagyűjtésről
 Munkatársunktól

Már értesültünk róla, hogy 2024. január 1-től új visszagyűjtési 
rendszer indul Magyarországon. 

Az üvegek (egy része), alumíniumdobozok és PET-palackok 
januártól már visszaváltási díjas rendszerben fognak működ-
ni. A legtöbb palackozott italt 50 forinttal drágábban lehet 
majd megvenni - ezzel ösztönözve a lakosságot, hogy vegye a 
fáradságot és vigye vissza a kiürült dobozokat, palackokat a 
boltokban található automatákba, amelyek a visszaváltást kö-
vetően levásárolható, készpénzre váltható kupon formájában, 
vagy banki utalással visszaadják a palackonkénti 50 forintot. 
Az ország teljes hulladékgazdálkodását a Mol leányvállalata, a 
MOHU végzi.

A több éve már külfölfön 
is bevált gyakorlathoz 
hasonlóan, ilyen jelöléssel 
találkozhatunk azokon 
az italos palackokon, 
dobozokon, amiket a 
rendszerben vissza lehet 
váltani. Ezt az emblémát, 
illetve a doboz/göngyöleg 
formáját is felismeri a 
visszaváltó automata, ezért 
kizárólag ép csomagolást 
lehet visszavinni, a „tapossa 

laposra” szlogen ezzel idejétmúlt lett.

A rendelet szerint lettek kötelezően visszaváltási díjas 
termékek: minden üveg-, fém- és műanyag palackos és 
dobozos, 1 deciliter és 3 liter közötti űrtartalmú italtermék - 
kivéve a tej - és tejalapú italtermékek. Gondolhatunk tehát a 
műanyag palackos vizekre, üdítőkre, az alumínium dobozos 
üdítőkre, sörökre, energiaitalokra.

Az új rendszerrel több, mint 90%-os visszaváltási és 
újrahasznosítási arányra számítanak. Ennek érdekében január 
1-től több, mint 2000 kihelyezett automatát biztosítanak, de 
az önkéntes jelentkezéseket is beleszámítva várhatóan 4000-
6000 automata lesz az országban.

Itt, Diósjenőn elsőként a „Bolt Pékné módra” üzletben 
láthattuk a telepített automatát, de a Coop hálózattal kötött 
megállapodás értelmében a Mohu több, mint 220 üzletükbe 
telepíti a REpont emblémával is ellátott, nagy kijelzőjű, könnyen 
kezelhető átvevő készüléket.

Fontos lépés ez annak érdekében, hogy méginkább 
megtisztuljanak közterületeink, a természet a feleslegesen 

eldobált PET palackoktól, aludobozoktól. Bár első pillantásra 
áremelésnek tűnhet, hogy 50 ft-tal drágább egy doboz sör, vagy 
palack kóla, mégis ezt a pénzt bármikor visszakaphatjuk, ha 
visszaváltjuk a kiürült csomagolást.



Keresztrejtvény 
 Székelyné Bognár Eszter

Évtizedek kuporgatása, gyűjtögetése után Szentgyörgyi István és felesége venni szeretett volna egy házikót Kolozsváron. A 
takarékpénztárban, miközben a pénztáros leszámolta az évek alatt összegyűlt pénzt, kíváncsi emberek vették körül Szentgyörgyit, 
sőt a színész személyes ismerőse meg is kockáztatott egy tréfás megjegyzést. „Könnyü Pista bácsinak, …” A rejtvényből megtudjuk, 
hogyan folytatódott ez a mondat a színész visszaemlékezése szerint.

Vízszintes: 1. A MEGFEJTÉS 1. RÉSZE. 
8.  Pálinka jelzője. 9. Avasodni kezd! 
10. Szánakozik, részvétet érez iránta. 
12. Névelő. 13. Bicska. 15. Amerikai 
kontinenshez tartozó szigetország. 19. 
Többes szám jele. 20. Jobb oldal ellentéte. 
22. Vastag, rácsos palacsinta. 24. 
Oktatás, nevelés idegen szóval. 25. Erika 
becézve. 26. Olasz és norvég autójel. 
27. Túlzottan lelkesedik (valakiért). 
28. A burgonyával rokon, mérgező 
gyomnövény. 30. Költői napszak. 32. Olt 
egynemű betűi. 33. Kicsinyítő képző. 34. 
Dr. Bubó asszisztense, az új gyerekorvosi 
rendelő falát díszítő festményeken 
ez a rajzfilmfigura is megtalálható. 
37. Talapzaton álló műalkotás. 38. 
Mohamedán böjt. 43. A kaviár is ez. 44. 
Rég nem látott személyt azonosít. 46. 
Duplán édesség.

Függőleges: 1. Szentgyörgyi István 
ezzel a híres színésznővel játszott 
együtt a Bánk bánban. 2. Régen falusi 
udvarokon álló, elágazó köcsögtartó. 3. 

Kettős mássalhangzó. 4. … Francisco, amerikai város. 5. Olyan település, melyhez csak egy út vezet. 6. Női név, az Esztergomot 
és Párkányt összekötő híd nevében is megtalálható. 7. A megromlott dió jelzője. 11. Fagyott vízzel borított. 14. Kárpátaljai folyó, 
a Tisza mellékfolyója. 15. A MEGFEJTÉS 2. RÉSZE. 16. Határtalan tudat! 17. …… István, híres magyar színész volt, népszerű 
filmjét a Pogány Madonnát nézhetjük meg az első moziklub estén a Tükrös teremben. 18. Juhok szálláshelyére (terel). 19. Híres 
nyomozókutya volt. 20. Védőoltás tuberkulózis (TBC) ellen. 21. Patás háziállat. 23. Lengő szerkezet. 29. Az arany vegyjele. 31. 
Szigetek rövidítve. 33. Krákogni kezd! 35. A kör sugarának a jele. 36. Magas testhőmérséklet. 39. Osztrák és svéd autójel. 40. 
Római 2000. 41. Tudományos fokozat, vagy foglalkozáshoz kapcsolódó cím rövidítése a családnév előtt. 42. Rámutató szó. 

Felhasznált forrás: Szentgyörgyi István: Emlékeim.
A kép forrása: https://www.hangosfilm.hu/filmenciklopedia/szentgyorgyi-istvan


